
گروه علمی و آموزشی - از ابتدای همه گیری ویروس 
کرونــا و برای رعایت فاصله اجتماعی و ســامت 
دانشجویان تمامی دانشگاه های کشور مجازی شدند 
و دانشجویان تا امروز ۴ ترم آموزش مجازی را تجربه 

کردند.
با هر روند صعودی و نزولی پیک های کرونا بازشدن 
دانشــگاه ها نقل محافل می شد، اما حداقل تا پیش از 
واکسیناسیون عمومی موضوع بازگشایی دانشگاه ها 
تنها یک فرضیه بود و بعد از گســترش واکسیناسیون 
عمومی رفته رفته بازگشایی دانشگاه ها قوت گرفت 
تا جایی که رئیس جمهور در شــهریور ماه اعام کرد 
مقدمات لازم برای بازگشــایی مدارس و دانشگاه ها 

فراهم شده است.
بعد از صحبت های رئیس جمهور وزیر علوم اعام کرد 
که دانشگاه ها از پانزدهم آبانماه به صورت حضوری 
بازگشایی می شوند و دانشجویان باید به صندلی های 

دانشــگاه بازگرداند، اما بعد از این صحبت زلفی گل 
معاون آموزشی وزارت علوم اعام کرد که بازگشایی 
دانشــگاه ها به منزله آموزش حضوری نیست بلکه 
اختیار به مراکز آموزشــی ســپرده شده است و پس 
از ایــن صحبت آقای معاون هم هر یک از روســای 
دانشگاه ها درباره بازگشایی مراکز آموزشی متبوع خود 

صحبت های متعددی کردند.
روسای دانشگاه ها درباره بازگشایی مراکز 

آموزشی چه می گویند
البته اگر به صحبت روســای دانشــگاه ها توجه کرد 
می توان نتیجه گرفت که اکثر دانشــگاه ها از مجازی 
بودن کاس های درســی خود در تــرم جاری خبر 
داده انــد و کمتر دانشــگاهی به فکر حضوری کردن 

کاس های درس افتاده است.
رئیس دانشگاه صنعتی شریف در واکنش به حضوری 
و غیرحضوری بودن این دانشگاه اعام کرد که فعا این  

دانشگاه در سه مقطع تحصیلی کارشناسی، کارشناسی 
ارشــد و دکترا به صورت مجازی کاس های درسی 

خود را برگزار می کند.
رئیس دانشــگاه عامه طباطبایی هــم مانند رئیس 
دانشگاه صنعتی شریف از مجازی بودن کاس های 
درس دانشــگاه خود خبر داد و گفت در حال حاضر 
زمان بازگشایی حضوری مشخص نیست و اگر بنا به 
آموزش حضوری باشد از دو هفته قبل به دانشجویان 

اعام می کنیم.
دانشگاه امیرکبیر از بررسی پیشنهادات خبر داد و به گفته 
رئیس این دانشگاه در حال حاضر مسئولان دانشگاه 
امیرکبیر در حال بررسی موارد مختلف هستند، اما هنوز 
برای بازگشــایی به نتیجه نرسیدند و با توجه به اینکه 
تعدادی از دانشجویان هنوز واکسن نزده اند کاس ها 
باید به صورت مجازی برگزار شود البته این دانشگاه 
صراحتاً هم اعام کرد که امکان برگزاری کاس های 

درســی هم به صورت مجازی و هم حضوری وجود 
ندارد.

عاوه بر دانشگاه های گفته شده مسئولان دانشگاه های 
تهــران الزهــرا خوارزمی علم و صنعــت و خواجه 
نصیرالدین طوســی هم اعام کردند که کاس های 
درس شان در نیمسال اول به صورت مجازی برگزار 

می شود.
در این میان ســه دانشگاه آزاد اسامی شهید بهشتی 
و تربیــت مدرس اعام کردنــد که عاوه بر آموزش 
مجازی آموزش حضوری را در دستور کار خود قرار 

داده اند.
به گفته مسئولان دانشگاه تربیت مدرس کاس های 
عملی دانشجویان در مقاطع دکترا و ارشد به صورت 
حضوری برگزار می شود و در صورت وجود شرایط 
لازم امتحانات هم حضوری خواهد شــد همچنین 
رئیس دانشــگاه شهید بهشتی هم از بررسی برگزاری 

کاس های درســی به صــورت ترکیبی حضوری و 
مجازی خبر داد.

دانشــگاه آزاد اسامی به عنوان اولین دانشگاه بود که 
اعــام کرد امتحانات پایان ترم  به صورت حضوری 
برگزار خواهد شــد البته با وجود این اعام از سوی 
دانشــگاه گفته شــده در بخشــنامه صادره از سوی 
مســئولان دانشــگاه آزاد برگزاری آزمون پایان ترم 
منوط به تشکیل ۵ جلسه کاس حضوری شده است 
و درباره حضوری بودن کاس های دانشگاه تصمیم 
را به مراکز آموزشی و رنگ بندی شهر ها واگذار کرده 

است.
دانشجویان در پیچ و خم اما و اگرهای آموزش 

حضوری
با وجود آن که تنها ۴ روز تا ۱۵ آبان ماه و بازگشــایی 
دانشــگاه ها به گفته وزیر علــوم باقی مانده، اما هنوز 
تعدادی از دانشــگاه ها به دنبال بررســی احتمالات 
هستند و با وجود آنکه وزیر علوم و بسیاری از مسئولان 
اعام کرده اند که کاس های درسی از پانزدهم آبان ماه 
برگزار می شــود، اما هنوز دانشگاه ها تصمیمی واحد 
نگرفته انــد و رویــه خود را بر غیــر حضوری بودن 
کاس ها گذاشــته اند دانشجویان در پیچ و خم اما و 
اگر های بازگشایی کاس های حضوری ماندند و باید 
دید که سرانجام چه زمانی دانشجویان به صندلی های 

دانشگاه بازمی گردند.

  چند روزی به ۱۵ آبان ماه و بازگشــایی دانشــگاه ها باقی مانده و دانشــجویان هنوز سردرگم مانده اند. آغاز آموزش حضوری چه زمانی است؟ ؛ سوالی پر 
تکرار که این روز ها از زبان تمامی دانشجویان شنیده می شود، سوالی که جواب های متعددی برای آن داده شده، اما هنوز پاسخی واحد برایش پیدا نشده است.

علمی - آموزشی4

حضوری شدن کلاس های درس در هاله ای از ابهام؛

دانشجویان سردرگم، دانشگاه ها در گیرودار تصمیم گیری 
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    گروه علمی و آموزشــی -   کهکشــان راه شیری که 
یکی از عجیب ترین کهکشان ها در کیهان است، پس از ۲ 

میلیارد سال برادر خود را پیدا کرد.
طبق بررسی دانشــمندان، کهکشان هایی که در کیهان 
وجــود دارند که  هر کــدام دارای ویژگی های خاص و 
منحصربه فرد خود هستند و در این بین کهکشان هایی 
هم وجود دارند که برخی ویژگی های مشــترک با یک 

دیگر دارند.
این شباهت میان کهکشان ها به هیچ عنوان تصادفی نیست 
و از موارد دیگر تاثیر می گیرد و بر همین اساس دانشمندان 
هوا و فضا، کهکشان هایی که با یکدیگر شباهت دارند 
را بــرادر یکدیگر می دانند چراکه پیش از تولد یا همان 

تشکیل از موارد مشابه تاثیر گرفته اند.
بر اســاس این گزارش، طی چندین ســال گذشته هاله 
هایی از ستارگان مختلف در نزدیکی کهکشان راه شیری 
نمایان شده اند که حرکت های مرموزانه ای نیز داشتند 
این حرکت ها اغلب از سمت کهکشانی بود که گفته می 

شد۲ میلیارد سال پیش از بین رفته است.
از بین رفتن این کهکشان که آندرومدا نام دارد، با انفجار 

مهیبی همراه بود به طوری که اثرات این انفجار همچنان 
با فاصله صدها ســال نوری از کهکشان راه شیری قابل 

مشاهده است.
سرانجام، پس از سال ها تحقیقات و بررسی هایی که در 
ناسا انجام گرفت، دانشمندان چند روز گذشته اشکالی از 
کهکشان آندرومدا را ترسیم کردند به گونه ای که  در این 
اشکال چند شباهت با کهکشان راه شیری دیده می شود.
به عنوان مثال یکی از بزرگ ترین شباهت هایی که در بین 

دو کهکشان وجود دارد، فشرده بودن این دو است به این 
معنا که تعداد بســیار زیادی انواع سیاره و ستاره را حتی 

بیشتر از ظرفیتشان در خود جای داده اند .
کهکشــان آندرومدا نزدیک ترین کهکشانی است که 
بیشــترین شباهت را با راه شیری دارد و برادر بزرگترش 
۲ میلیارد سال پیش از بین رفته و با وجود آنکه انفجار آن 
هنوز در هاله های باقی مانده انما همچنان شــباهت ها 

قابل مشاهده است.

پس از 2 میلیارد سال کهکشان راه شیری برادر خود را پیدا کرد

گروه علمی و آموزشی -    گروهی از پژوهشگران استرالیایی، فناوری جدیدی را برای 
تولید نسل بعدی شیشه های مورد استفاده در صفحه نمایش ارائه داده اند که استحکام 

بالایی دارد.
پژوهشگران "دانشــگاه کوئینزلند")University of Queensland( استرالیا به 
 Lianzhou("پروفسور لیانژو وانگ ،)Jingwei Hou("سرپرستی دکتر "جینگوی هو
Wang( و پروفسور "ویکی چن")Vicki Chen(، اساتید این دانشگاه، از یک فناوری 
برای تولید نسل بعدی شیشه  مورد استفاده در LED و صفحه نمایش تلفن های همراه 

هوشمند، تلویزیون و رایانه رونمایی کرده اند.
یافته های این پژوهش، ساخت صفحه های نمایش شیشه ای را امکان پذیر می کند که نه 

تنها نشکن هستند، بلکه کیفیت تصویر شفافی را نیز ارائه می دهند.
دکتر هو گفت: این کشــف، یک گام بزرگ برای پیشــرفت در فناوری نانوکریستال 
پروســکایت به شمار می رود. پژوهشگران پیش از این، تنها می توانستند این فناوری 
را در فضای خشــک یک محیط آزمایشــگاهی تولید کنند. این مواد ساطع کننده نور، 
 lead-halide("از نانوکریســتال هایی موسوم به "پروسکایت های ســرب هالید
perovskites( ساخته شده اند. پروسکایت های سرب هالید می توانند نور خورشید را 
برداشت کنند و آن را به صورت برق تجدیدپذیر ارائه دهند که در نسل جدید سلول های 
خورشیدی کم هزینه و پربازده و بسیاری از کاربردهای امیدوارکننده آنها مانند روشنایی، 

نقشی حیاتی دارد.
این نانوکریستال ها نسبت به نور، گرما، هوا و آب، بسیار حساس هستند. حتی بخار آب 

موجود در هوا، دستگاه های کنونی را در عرض چند دقیقه از بین می برد.
دکتر هو ادامه داد: گروه ما که از مهندسان شیمی و دانشمندان علوم مواد تشکیل شده، 
فرآیندی را برای اتصال نانوکریستال های موجود در شیشه متخلخل ابداع کرده است. 

این فرآیند در تثبیت مواد، افزایش کارایی آنها و مهار خروج یون های ســمی سرب از 
مواد، نقش مهمی دارد.

به گفته دکتر هو، این فناوری، مقیاس پذیر است و راه را برای کاربردهای بسیاری هموار 
می کند.

وی افزود: صفحه های نمایش موسوم به "QLED" در حال حاضر، بهترین عملکرد را 
در نمایش و عملکرد تصویر دارند. این پژوهش، به ما کمک می کند تا با ارائه کیفیت و 

قدرت تصویر خیره کننده، فناوری نانو کریستال را بهبود ببخشیم.
پروفسور چن گفت: این یک ابداع هیجان انگیز بود. ما نه تنها می توانیم این نانوکریستال ها 
را قوی تر کنیم، بلکه می توانیم ویژگی های اوپتوالکترونیک آنها را با کارآیی فوق العاده 
انتشار نور و لامپ های LED نور سفید تنظیم کنیم. این کشف، راه را برای ابداع نسل 
جدیدی از کامپوزیت های نانوکریستال- شیشه با هدف تبدیل و تولید انرژی هموار 

می کند.

فناوری جدیدی برای تولید صفحه نمایش نشکن

گروه علمی و آموزشــی -   این روزها تلفن های هوشــمند جدید یکی 
پس از دیگری از راه می رسند و مدعی می شوند که قابلیت های ویژه ای در 
باطری خود پنهان کرده اند. تعدادی از آن ها ظرفیت باطری خود را افزایش 
داده اند و تعدادی هم با سرعت بیشتری شارژ می شوند. اما واقعا کدام یک 

از این فناوری ها اهمیت بیشتری دارد؟
باطــری تلفن هــای همراه بــه انــدازه دوران قدمت ایــن گجت های 
دوست داشــتنی یــک بحران بزرگ بوده اســت. نکتــه غم انگیز ماجرا 
آن جاست که با پیشــرفت های بزرگی که در حوزه سخت افزار به دست 
آمــده، باطری های تلفن های همراه رشــد خاصی نکرده اند و عملکردی 
ضعیف تر از حد انتظار دارند. با این حال در سال های اخیر فناوری جدیدی 
معرفی شده که بسیاری از کاربران را به باطری تلفن های هوشمند امیدوار 
کرده است. این فناوری نوظهور که سرعت شارژ نامیده می شود در حقیقت 
به تلفن های هوشمند کمک می کند تا سریع تر از قبل شارژ شوند و به همین 

دلیل می توانند زودتر از همیشه به ظرفیت کامل باطری دست پیدا کنند.
اما این فناوری نسبتا نوظهور منتقدان بسیاری دارد. بسیاری از افراد تصور 
می کنند افزایش ســرعت شارژ باعث می شــود که باطری در میان مدت 
آسیب های بسیاری ببیند. بنابراین گروهی از کاربران استفاده از باطری های 
با ظرفیت بالا را ترجیح می دهند. اگرچه باطری هایی که ظرفیت بیشتری 
دارند و از فناوری های شــارژ ســریع پشتیبانی نمی کنند با سرعت بسیار 
کمی به ظرفیت کامل می رســند اما در نهایت عمر مفید بیشــتری دارند. 
در چنین شــرایطی طبیعتی است که برای بسیاری از کاربران یک پرسش 
اساســی مطرح شــود؛ کدام یک اهمیت بیشتری دارد؟ ظرفیت باطری یا 

سرعت شارژ؟
اصلی ترین دلیل عدم توسعه باطری های با ظرفیت بیشتر برای تلفن های 

هوشــمند آن اســت که باطری های قوی تر با ضخامت بیشــتری همراه 
می شــوند و به همین دلیل می توانند ضخامت تلفن  هوشمند را هم بیشتر 
کنند. در چنین شرایطی شــرکت های تولیدکننده تلفن های هوشمند که 
می دانند طراحی یکی از مهم ترین ویژگی های تلفن هوشمندشــان است 
از قراردادن یک باطری ضخیم در تلفن هوشمند اجتناب می کنند. چراکه 
باطری با ظرفیت بیشتر با ضخامت بیشتری همراه است و به همین دلیل 

ضخامت تلفن هوشمند را هم افزایش می دهد.
آیا فناوری شارژ سریع واقعا کاربردی است؟

فناوری شارژ سریع به تلفن های هوشمندی که در سال های اخیر معرفی 
شــده اند، کمک می کند تا سرعت شارژ باطری خود را به شدت افزایش 
دهند. همین مســئله باعث شده تا بســیاری از تولیدکنندگان تلفن های 
هوشمند با توسعه فناوری های شارژ سریع پافشاری کنند. چراکه فناوری 
شارژ سریع نه تنها باعث افزایش ضخامت تلفن  هوشمند و تغییرات منفی 
در طراحی آن نمی شود بلکه قابلیتی کاربردی و جذاب است که می تواند 
تبلیغات بســیاری برای شرکت های بزرگ به همراه داشته باشد. بنابراین 
تولیدکنندگان تلفن های هوشمند به تبلیغ و معرفی این فناوری عاقه مند 

هستند.
اما واقعیت آن اســت که فناوری شارژ ســریع با وجود همه کاربردهایی 
کــه برای کاربران به همراه می آورد، فناوری خطرناکی به نظر می رســد. 
واردکردن ولتاژ بالای برق به باطری تلفن  هوشــمند می تواند عمر مفید 
آن را در میان مدت کاهش می دهد. بنابراین اســتفاده از آن چندان پیشنهاد 

نمی شود.
گرما؛ بزرگ ترین دشمن باطری ها

افزایش دمای باطری تلفن های هوشمند آخرین اتفاقی است که باید برای 

این قطعه از تلفن های همراه رخ دهد. اما متاسفانه به دلایل گوناگون یک 
پدیده رایج اســت. استفاده سنگین از ســخت افزار باعث افزایش دمای 
قطعات می شــود که در نهایت باعث گم ترشــدن باطری تلفن هوشمند 
می شود. فشار به باطری با استفاده از شارژهای نامناسب یا خروجی های 
برق که ایمن نیســتند هم می توانند به باطری تلفن های هوشــمند آسیب 
شــدیدی وارد کنند. از آن جایی که فناوری شــارژ سریع باعث گرم شدن 
باطری می شود، بنابراین باید بدانید که خطر بیشتری برای تلفن هوشمند 

به همراه دارد.

طرح کمپانی چینی برای رانندگی ظرفیت باطری در مقابل سرعت شارژ؛ کدام یک در تلفن هوشمند مهم تر است؟
در آسمان

  گــروه علمی و آموزشــی - اچ تی ارو با جذب 
ســرمایه بیش از ۵00 میلیون دلاری عرضه خودرو 

پرنده خود در سال ۲0۲۴ را هدف قرار داده است.
اســتارت آپی وابســته به شرکت چینی اکس پنگ 
موتورز کــه در زمینه تولید خودروهای الکتریکی 
فعالیت می کنــد - از یک خودرو مفهومی جدید 
رونمایی کرده اســت که قابلیت پرواز در آسمان و 
رانندگی روی زمین را دارد. این استارت آپ چینی 
موفق به جمع آوری ســرمایه بیش از ۵00 میلیون 
دلاری از سرمایه گذاران خارجی شده و قصد دارد 

خودرو پرنده خود را در سال ۲0۲۴ معرفی کند.
خودرو جدید اچ تی ارِو دارای طراحی فوق سبک 
خواهد بود. این خودرو می تواند با استفاده از مکانیزم 
روتور تاشــو به یک هواگرد تبدیل شود. در حالت 
خــودرو، پایه های پروانه ها در بدنه خودرو پنهان 
می شوند و هنگامی که این وسیله نقلیه آماده پرواز 
باشد از قسمت عقب نسبتا دراز خودرو خارج شده 
و حدود ۱۲ متر گسترش می یابند. این خودرو پرنده 
دارای برخی ویژگی های ایمنی از جمله چتر نجات 
است و به یک سامانه ادراک محیطی پیشرفته مجهز 
خواهد شد تا پیش از برخاستن از زمین ارزیابی های 

ایمنی لازم انجام شود.
زیر نظــر هی شــیائوپنگ، مدیرعامل اکس پنگ، 

این شــرکت قصد دارد تا ایمن ترین خودرو پرنده 
الکتریکی هوشمند را روانه بازار کند که نه تنها می 
تواند به حل مشکات ترافیک شهری کمک کند، 
بلکه به عنوان یک خودرو امداد و نجات، گشــت 
پلیــس و البته گزینه ای بــرای حضور در صنعت 

گردشگری نیز قابل استفاده است.
در ویدئو منتشــر شــده از این محصول، بازوهای 
پروانه های خودرو پرنده اچ تی ارِو زیر درب هایی 
گالوینگ پنهان می شــوند. بی تردید، خلق چنین 
چیزی با اســتفاده از نرم افزارهای رایانه ای بسیار 
آســان تر از عملی کردن آن در دنیای واقعی اســت 
و اچ تی ارِو نیز به این نکته اشــاره داشته که طراحی 
نهایی ممکن است دچار تغییراتی شود تا به برخی 
چالش های موجود برای این نوع از وســیله نقلیه 

رسیدگی شود.
همچنین، پرسش هایی درباره این که آیا بسته باتری 
می تواند نیروی لازم برای برخاستن خودرویی که 
مکانیزم های دو نوع وسیله نقلیه را حمل می کند را 
تامین کرده و حتی اگر این گونه باشــد، مدت زمان 

پرواز با آن چقدر خواهد بود، مطرح است.
تولید انبوه خودرو پرنده اچ تی ارِو از ســال ۲0۲۴ 
برنامه ریزی شده و قیمت خرده فروشی آن کمتر از 

۱۵7 هزار دلار عنوان شده است.


